
 
 

Protokół 

 

Posiedzenie Prezydium Wojewódzkiej Rady Dialogu Społecznego Województwa 

Dolnośląskiego 

9 kwietnia 2020 r. godz. 11.00 on-line poprzez komunikator internetowy ZOOM Cloud 

Meeting. 

 

I. Porządek obrad: 

 

1. Powitanie – Artur Mazurkiewicz, Przewodniczący WRDS WD, Prezes Zarządu 

Dolnośląskich Pracodawców. 

2. Zatwierdzenie notatki ze spotkania partnerów społecznych w dniu 3 kwietnia 2020 r. 

3. Informacja na temat bieżących działań związanych z pandemią koronawirusa – 

Jarosław Obremski, Wojewoda Dolnośląski. 

4. Informacja na temat działalności Samorządu Województwa Dolnośląskiego w związku 

z pandemią koronawirusa – działania wspierające dolnośląską gospodarkę – Cezary 

Przybylski, Marszałek Województwa Dolnośląskiego.  

5. Propozycja podjęcia Stanowiska nr 1 w sprawie: legalizacji pracy i pobytu 

cudzoziemców w związku z ogłoszeniem stanu epidemii w związku z zakażeniem 

wirusem SARS-CoV-2. – Artur Mazurkiewicz, Marek Woron. 

6. Propozycja powołania Zespołu doraźnego w sprawie powołania doraźnego Zespołu ds. 

nadzwyczajnej sytuacji związanej ze stanem epidemii w związku z zakażeniem 

wirusem SARS-CoV-2 Wojewódzkiej Rady Dialogu Społecznego Województwa 

Dolnośląskiego. (Uchwała nr 2/2020). 

7. Informacja na temat konferencji „Dolnośląskie Forum Rynku Pracy”. Przeniesiona na 

5 listopada 2020 r.  

8. Ustalenia dotyczące dalszych prac WRDS WD. 

9. Bieżąca sytuacja gosp.- społ. – członkowie Prezydium WRDS WD. 

10. Wolne wnioski. 

11. Zakończenie posiedzenia.  

 

II. Lista obecności: 

 

1. Artur Mazurkiewicz, Przewodniczący WRDS WD, Prezes Dolnośląskich 

Pracodawców 

2. Cezary Przybylski, Marszałek Województwa Dolnośląskiego 

3. Jarosław Kresa, Wicewojewoda Dolnośląski 

4. Marek Woron, BCC 

5. Andrzej Otręba, OPZZ 



6. Marek Pasztetnik, ZIG – PiP 

7. Zbigniew Ładziński, DIRz we Wrocławiu 

8. Paweł Bochen, ZPiP 

9. Kazimierz Kimso, NSZZ „Solidarność” 

10. Krzysztof Kisielewski, FZZ 

 

 

 

 

III. Treść wystąpień: 

 

1. Posiedzenie rozpoczął Artur Mazurkiewicz, Przewodniczący WRDS WD. Powitał 

wszystkich na pierwszym posiedzeniu Prezydium on-line, jednocześnie prosząc, aby te 

spotkania były jak najkrótsze, gdyż w tym wyjątkowym okresie (pandemia 

koronawirusa) szczególnie Wojewoda i Marszałek mają bardzo napięte terminy i wiele 

obowiązków. Dodał, że partnerzy społeczni postanowili, że w tym czasie będą spotykać 

się dodatkowo i przedyskutowywać różne kwestie, a wypracowane opinie przedstawiać 

na posiedzeniach Prezydium z prośbą o odniesienie się do nich Wojewody i Marszałka 

i wspólnie wypracowywać stanowiska. Członkowie Prezydium zaakceptowali takie 

rozwiązanie. 

2. Przewodniczący Mazurkiewicz przedstawił porządek obrad.  

3. Partnerzy społeczni zaakceptowali notatkę z ostatniego spotkania on-line. Wcześniej 

przesyłali swoje uwagi do biura WRDS WD.  Do zebranych dołączył Marek 

Pasztetnik. Przewodniczący powiedział, że formalne zgłoszenie nowego członka 

Prezydium i WRDS WD nastąpiło już jakiś czas temu, natomiast dotychczas nie udało 

się oficjalnie mianować Marka Pasztetnika na posiedzeniu całej Rady. Marek 

Pasztetnik, prezes Zarządu Zachodniej Izby Gospodarczej - Pracodawcy  

i Przedsiębiorcy reprezentuje w Radzie organizację pracodawców - Pracodawcy RP. 

Powiedział, że cieszy się, iż dołączył do tak zacnego grona i ma nadzieję, że jego 

organizacja będzie mogła służyć pomocą w pracy WRDS WD.  

4. Głos zabrał Cezary Przybylski, Marszałek Województwa Dolnośląskiego. Powiedział, 

że jeśli chodzi o sytuację na Dolnym Śląsku, to Zarząd Województwa wyznaczył 

początkowo cztery szpitale (nazywane czerwonymi) jednoimienne zakaźne: przy ul. 

Koszarowej we Wrocławiu, w Wałbrzychu, Legnicy i w Bolesławcu. Trzy pierwsze to 

szpitale marszałkowskie, natomiast szpital w Bolesławcu jest szpitalem powiatowym. 

Uruchomione zostało także 41 mln złotych z Regionalnego Programu Operacyjnego 

Województwa Dolnośląskiego na pomoc placówkom medycznym. Wkład własny 

pokrywany jest z budżetu Województwa. Oprócz wyżej wymienionych pacjentami  

z koronawirusem zajmować się też mają (nazywane biało-czerwonymi): szpital przy ul. 

Kamieńskiego we Wrocławiu, szpital w Jeleniej Górze, Zgorzelcu. Tam oprócz 

oddziałów zakaźnych działają normalne oddziały szpitalne. Marszałek poinformował 

także, że priorytetem działań Samorządu jest zapewnienie personelowi medycznemu 

środków ochrony osobistej. Właśnie dotarł już z Chin transport tych środków 

zamówionych przez Urząd Marszałkowski WD. Marszałek dodał, że zdarzają się też 

niestety przypadki nieuczciwości. Niektóre z zamówionych transportów środków 

ochrony osobistej nie miały odpowiednich atestów. (nie miały ich maseczki, natomiast 

kombinezony spełniały wymogi sanitarne). Główne problemy, z którymi do dziś 

borykał się Samorząd, to była kwestia testów. Dolny Śląsk jest regionem, gdzie tych 

testów przeprowadza się najwięcej. W tej kwestii bardzo wspomógł Dol. Śl. saksoński 

partner. Dzięki tej pomocy udało się uruchomić 200 testów dziennie. Próbki są wożone 



do Drezna, gdzie w ciągu kilku godzin zostają oznaczone wyniki. Tworzone są 

izolatoria. Jedno we Wrocławiu. Tym zajmował się dr Jerzak. Są też wyznaczane 

miejsca na kwarantanny. Podkreślił wzorcową współpracę z wojewodą, który zarządza 

tym kryzysem. Podkreślił, że oba urzędy bardzo dobrze ze sobą współpracują i się 

wspomagają.  Zwrócił też uwagę, że duża liczba zakażeń jest spowodowana faktem, że 

personel medyczny niejednokrotnie pracuje na kilku etatach w różnych szpitalach. 

Występował do Premiera RP, aby ograniczyć pracę do jednej placówki medycznej. 

Problemem jest też kwestia pobierania wymazów do badań – to obecnie priorytet 

działań. Być może uda się w szpitalach powiatowych zorganizować mobilne punkty 

pobierania wymazów. Mogłyby one być dostarczane potem do Sanepidu. Prosił 

parterów społecznych, aby nagłaśniać także, żeby pacjenci korzystali z planowanych 

zabiegów. W Polsce umiera dziennie 1000 osób. Strach przed koronawirusem jest 

silniejszy niż przed innymi zagrażającymi życiu chorobami. Szczególnie problem 

dotyczy pacjentów nowotworowych, po zawałach etc. Marszałek powiedział, że jest 

obecnie dobrej myśli, bo przyszły dostawy sprzętu ochrony osobistej. Dodał także, że 

bardziej martwi go to, co będzie po koronawirusie. Samorząd przygotowuje także pakiet 

wsparcia dla przedsiębiorców.  

5. Jarosław Kresa, Wicewojewoda Dolnośląski, powiedział, że obecnie dla 50 ośrodków 

opieki medycznej są zapewnione środki ochrony osobistej dla personelu medycznego. 

Jest 20 tys. maseczek P3, P2, maseczek z czepkiem, ponad 170 tys. maseczek 

chirurgicznych, środki dezynfekcyjne, kombinezony. Do jutra powinno to zostać 

rozdysponowane. Potwierdził, że Dolny Śląsk jest liderem w przeprowadzaniu testów 

na obecność koronawirusa. Wojewódzka Stacja Sanitarno-Epidemiologiczna wykonuje 

ich na dobę od 400 do 500.  

6. Artur Mazurkiewicz przeszedł do punktu dotyczącego przyjęcia stanowiska w sprawie 

legalizacji pracy i pobytu cudzoziemców w związku z ogłoszeniem stanu epidemii w 

związku z zakażeniem wirusem SARS-CoV-2. Członkowie Prezydium przyjęli ww. 

stanowisko. 

7. Przewodniczący Mazurkiewicz przedstawił uchwałę o powołaniu Zespołu doraźnego. 

Wyraził jedną wątpliwość dotyczącą powołania przewodniczącego tego zespołu na tym 

posiedzeniu Prezydium. Zaproponował, że zespół ze swojego grona wybierze 

przewodniczącego. Przypomniał, że propozycja była taka, iż każda strona WRDS WD 

zgłosi po jednej osobie do prac w tym zespole, natomiast członkowie Prezydium będą 

mogli uczestniczyć w jego pracach. Zespół miałby nie być zbyt liczny, aby mógł 

proponować rozwiązania zarówno w czasie pandemii, jak po jej zakończeniu. Marek 

Woron powiedział, że ponieważ był inicjatorem powołania tego gremium, chciałby 

doprecyzować określenie zadań, jakimi miałby zajmować się zespół. Zaproponował, jak 

to wcześniej zrobił też na piśmie, aby wykreślić pkt 5 par. 2 jako za daleko idący. Można 

go zastąpić innym sformułowaniem. Członkowie Prezydium przystali na tę zmianę  

i przyjęli Uchwałę nr 2/ 2020 w sprawie powołania doraźnego Zespołu ds. 

nadzwyczajnej sytuacji związanej ze stanem epidemii w związku z zakażeniem wirusem 

SARS-CoV-2 Wojewódzkiej Rady Dialogu Społecznego Województwa 

Dolnośląskiego. Artur Mazurkiewicz spytał, czy któryś z członków Prezydium 

chciałby podjąć się zadania koordynowania prac powołanego zespołu. Zwrócił się do 

Marka Worona w tej sprawie. Marek Woron zaproponował, aby nie desygnować czy 

wybierać przewodniczącego zespołu, ale raczej skupić się na wyznaczeniu koordynatora 

lub raczej dwóch osób, które koordynowałyby pracę zespołu. Andrzej Otręba 

powiedział, że raczej jedna osoba powinna koordynować pracę zespołu – doprowadzić 

do zorganizowania jego pracy, a potem członkowie zespołu mogą wybrać 

przewodniczącego. Marek Woron wyraził opinię, że jednak powinny być dwie osoby 



do koordynowania prac zamiast wyboru przewodniczącego, gdyż taki system zapewni 

sprawniejszy przepływ informacji, a koordynatorzy mogą się też zastępować. Jego 

zdaniem zespół może pracować nawet do końca roku. Jego działalność powinna być 

pierwszoplanowa. Wszystkie pojawiające się problemy powinny być rozpatrywane 

właśnie przez ten zespół. Gdyby była potrzeba, to określona problematyka mogłaby 

poprzez ten zespół trafiać także pod obrady stałych zespołów WRDS WD. Koordynacja 

powinna być sprawna i w jednym miejscu. Artur Mazurkiewicz powiedział, że  

w takim razie trzeba zmienić zapis o wyborze przewodniczącego. Członkowie 

Prezydium przyjęli tę propozycję. Od głosu wstrzymał się Andrzej Otręba. Marek 

Woron zaproponował, aby drugą osobą do koordynacji prac zespołu został Artur 

Mazurkiewicz. Przewodniczący ją przyjął. Koordynatorami zespołu zostali Marek 

Woron i Artur Mazurkiewicz. Nikt nie był przeciw.  

8. Przewodniczący poinformował zebranych, że konferencja „Dolnośląskie Forum Rynku 

Pracy” została wstępnie przeniesiona na 5 listopada br.  

9. Andrzej Otręba spytał Wicewojewodę Dolnośląskiego, czy domy pomocy społecznej 

są dostatecznie zabezpieczone przed koronawirusem. (odzież, maseczki, rękawiczki). 

Jarosław Kresa powiedział, że szykowany jest duży transport środków ochrony 

osobistej, który ma trafić do DPS-ów. W ciągu paru dni DPS-y je otrzymają.  

10. Artur Mazurkiewicz w punkcie dotyczącym organizacji pracy WRDS WD w obecnym 

czasie przypomniał, że pojawiły się też propozycje zwołania posiedzenia całej Rady, ale 

wyraził wątpliwość, czy to się uda. Podkreślił, że obecnie wszyscy powinni się skupić 

na tym, aby w gronie partnerów społecznych wypracowywać pewne rozwiązania  

i przedstawiać je później Panu Wojewodzie i Panu Marszałkowi i w szybkim trybie 

zwoływać posiedzenia Prezydium WRDS WD. 

11.  Artur Mazurkiewicz spytał Wicewojewodę, czy mógłby przekazać informację na 

temat tarczy 2.0 dla przedsiębiorców. Jarosław Kresa powiedział, że wojewoda 

Jarosław Obremski przygotowywał się do przedstawienia tej informacji i prosił, aby 

zostawić to w jego gestii. Przewodniczący WRDS WD spytał zatem, czy mógłby prosić 

o taką informację drogą mejlową. Wicewojewoda powiedział, że spróbują przygotować 

taką informację. Cezary Przybylski powiedział, że także Samorząd Województwa 

Dolnośląskiego przygotowuje cały pakiet pomocowy (około 500 mln zł). Będą to 

zazwyczaj do dyspozycji przedsiębiorców na bardzo dobrych warunkach środki 

zwrotne, część będzie dotacji. Jak podkreślił Marszałek, o tym może powiedzieć dopiero 

w przyszłym tygodniu, obecnie trwają też konsultacje nad ostatecznym kształtem tych 

propozycji. One powinny być bardzo szybko uruchomione, aby chronić 

przedsiębiorców. Największy problem mają obecnie te samorządy i przedsiębiorstwa, 

które zajmowały się turystyką. Dodał, że z wczorajszej rozmowy z burmistrzem 

Świeradowa Zdroju wynika, że na 420 firm, które tam działały, wyrejestrowało się 390. 

Czyli zostało 30 firm, a wiadomo, że głównym dochodem tych firm, ale i budżetu 

samorządu to jest turystyka. Trzeba będzie te straty szybko odrabiać i środki na pomoc 

szybko uruchamiać. Zaniechanie działalności tych przedsiębiorstw spowoduje wzrost 

bezrobocia, brak środków na inwestycje etc. Wszyscy mają świadomość także, że Chiny 

wracają do działalności gospodarczej i mogą wypełnić lukę powstałą po upadłych 

rodzimych przedsiębiorstwach. Samorząd Województwa widzi to zagrożenie, 

diagnozuje je. Marszałek ma nadzieję, że wspólnie wszyscy będą się starać, żeby tę 

sytuację zmarginalizować. Marek Woron dodał, że Marszałek powiedział  

o konkurencji z Chin, która pojawi się w dużej ilości. Powiedział, że konieczne będą 

potężne ingerencje w Prawo Zamówień Publicznych, bo obecne zapisy i praktyka, gdzie 

wszyscy ograniczają się do jednego wskaźnika – najniższej ceny są dużym zagrożeniem. 

Za kilka miesięcy można sobie wyobrazić konkurowanie w Chinami. Zdaniem Marka 



Worona, może nastąpić totalne zdemolowanie szczególnie innowacyjnych działań 

realizowanych przez polskie firmy. Przy takiej praktyce, jaka obecnie jest stosowana 

(kryterium najniższej ceny), nie wygrają konkurencji z Chinami. Dodał, że za 

innowacyjność przy przetargach nie żadnego punktu. Powiedział też, że pomoc  

w formie instrumentów zwrotnych może spowodować problem przy skumulowaniu się 

płatności, ale mimo wszystko to jednak istotna pomoc. Bardzo ważna dlatego, że 

praktyka banków pokazuje, że w obecnej sytuacji firmy nie mogą skorzystać  

z kredytów. Już wiadomo, że banki odmawiają kredytów, bo muszą utworzyć rezerwę 

na ten kredyt i twierdzą, że ich na to nie stać. Nie chcą ryzykować. Marszałek 

Przybylski dodał, że budżet Województwa to jest 1 mld 350 tys. zł. Przy tych 

ogromnych wydatkach, jakie obecnie ponosi na ochronę zdrowia z pełną świadomością, 

że jest to zadanie rządowe i nie będzie zwrócone, do tego dochodzi spadek płatności  

z CIT, który jest głównych źródłem dochodu samorządu, to okazuje się, że sytuacja 

samorządu też nie jest najlepsza. Samorząd szacuje, że za marzec do budżetu wpłynie  

o 225 mln zł mniej, a zadania pozostają, a nawet będą zwiększone. Jednakże mimo to 

SW uważa, że nie powinien rezygnować z inwestycji, co też będzie pomocą dla firm, 

one muszą być realizowane po to, by też gospodarka ruszyła po kryzysie 

epidemiologicznym. Częściowo też z budżetu zostały wykreślone te zadania, które nie 

są bezpośrednio związane z ochroną zdrowia, gospodarką po to, jak tylko to będzie 

możliwe, móc realizować zadania inwestycyjne. Premier RP też mówił o kwocie 30 mld 

zł, które mają być przeznaczone na inwestycje publiczne, bo tylko w ten sposób można 

tę gospodarkę rozruszać. Zgodził się też, że działania protekcjonistyczne dotyczące 

polskiego rynku należy podjąć. Artur Mazurkiewicz zwrócił uwagę, że przy tych 

instrumentach pomocy, które będą wdrażane istotne jest, aby pomyśleć o pomocy de 

minimis. Firmy, które będę się starały o tę pomoc, będą się musiały spełniać określone 

kryteria i powinna się odbyć dyskusja na ten temat. Dotychczas bowiem pomoc ta była 

udzielana, gdy była dobra kondycja firmy, są też pewne limity i są formularze, z którymi 

część przedsiębiorców nie daje sobie rady. Najbardziej jednak bardzo istotnym 

kryterium jest kondycja firm, bo obecnie ona będzie spadać, dlatego też, jak prognozują 

pracodawcy, wiele firm w obecnym czasie może mieć problem sprostaniu temu 

kryterium. Spowoduje też niemożność skorzystania z tych środków zwrotnych. Trzeba 

też zwrócić uwagę na firmy, które realizują projekty unijne – wskaźniki związane z tymi 

projektami czy też płynność finansowa tych instytucji z racji tego, że te środki obecnie 

do nich nie wpływają, te instytucje nie udzielają też środków na tworzenie miejsc pracy, 

a miejsca pracy będę teraz likwidowane i należy się temu przyjrzeć. Komitet 

Monitorujący już zaczyna myśleć na ten temat. Jak dodał, wiele kwestii jest obecnie do 

rozpatrzenia, ale akurat te mogą być bardzo istotne w momencie, kiedy będą 

uruchamiane środki z instrumentów wsparcia. Cezary Przybylski powiedział, że SW 

na pewno będzie bardzo elastycznie podchodził do tych wskaźników na poziomie Woj. 

Doln. i instytucji zarządzającej, natomiast będzie też przekazywał wszystkie sygnały do 

KE. Marszałek dodał także, że instytucje SW będą się starały maksymalnie skrócić czas 

od złożenia wniosku do otrzymania dotacji. Podkreślił jednak, żeby to zadziałało, to 

beneficjenci muszą złożyć poprawnie wypełniony wniosek. Marszałek dodał także, że 

w tej pomocy, która zostanie uruchomiona dla przedsiębiorców będzie też do dyspozycji 

darmowa pomoc ekspercka przy składaniu dokumentów na programy samorządowe  

i rządowe. Artur Mazurkiewicz powiedział, że to dobre rozwiązanie, natomiast uczula 

na kryteria pomocy de minimis, bo za chwilę wyłączone zostaną niektóre firmy w  

ubieganiu się o te środki. Przywołała przykład ZUS, gdzie teraz składając wniosek, nie 

wypełnia się tych formularzy związanych z pomocą de minimis i warto już teraz myśleć 

nad tymi rozwiązaniami. 



12. Zbigniew Ładziński zwrócił uwagę na nadmierną liczbę dokumentów do wypełnienia 

przez przedsiębiorców starających się o pomoc. Powiedział także, że otrzymuje wiele 

zgłoszeń o potrzebie zwrócenia podatku VAT w krótszym terminie do 14 dni. Dziś 

często trwa to 3 miesiące. Marek Woron powiedział, że ten postulat już trafił do Rządu 

RP w pakietach od organizacji gospodarczych, a także ten (jak dodał Mazurkiewicz) – 

o uwolnienie środków z konta VAT-owskiego. Zbigniew Ładziński dodał także, że jest 

zadowolony, że został zmieniony zapis, w którym uczniowie jako pracownicy 

młodociani nie są wliczani do pracowników ozusowanych w małych firmach. Ta zmiana 

umożliwiła wielu małych firmom staranie się o ulgi w ZUS. Prezes Ładziński 

powiedział jednak, że nie dotyczy to dużych firm. Artur Mazurkiewicz powiedział, że 

na stronach ZUS jest oficjalna informacja, że uczniowie, którzy odbywają naukę 

zawodu w firmach, czyli mają zawartą umowę o pracę (tzw. z młodocianym) są 

traktowani jako jedna osoba przez ZUS. Dodał, że też uważa, że należy to zmienić, 

ponieważ kryterium tego, czy jest to firma mikro, mała czy średnia wynika z ilości 

zatrudnienia przeliczonej na pełen etat w firmie i dobrze by było, gdyby w każdym 

miejscu było to tak traktowane. 

13. Przewodniczący Mazurkiewicz podziękował wszystkim za udział w spotkaniu i 

zakończył posiedzenie.  Wszyscy złożyli sobie życzenia świąteczne. Ustalono następne 

spotkanie w środę, 15 kwietnia.   
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